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  .لطفا یک بیوگرافی از خوتان بفرمائید 

 در روستای فیروزآباد یزد به دنیا آمدم. 1//5بنده محمود فتوحی فیروزآبادی، در دی ماه 

الدین فیروزآباد گذراندم. علاقه بسیار زیادی به مدرسه و دوران دبستان را در دبستان شرف

رفتم. اعت زودتر به مدرسه میها تقریبا یک سخواندن داشتم طوری که معمولا صبحدرس

پس از اتمام دوره دبستان، دوره راهنمائی را در مدرسه راهنمایی تربیت مجومرد 

کیلومتری فیروزآباد است شروع کردم. سه سال  5.1شهر فعلی( که روستایی در )رضوان

روزی در اصفهان تحصیل کردم. به دلیل دوری از ای شبانهدوران دبیرستان را در مدرسه

خانواده و در سن پایین دوران نسبتا سختی را داشتم. مجبور شدم در سال چهارم به یزد 

برگردم. سال چهارم را در دبیرستان اسلامی زرگران یزد گذراندم و پس از اخذ دیپلم در 

کوش بود و از آدم دانشگاه صنعتی شریف پذیرفته شدم. پدرم یک کشاورز بسیار سخت

کرد. هر زمانی که وقت خواندن تشویق میبسیار ما را به درس آمد وتنبل بسیار بدش می

اگر »کردم و تکیه کلامش این بود که آزاد داشتیم باید به او در کار کشاورزی کمک می

 « درس ندارید به من کمک کنید.

دانشجو داشت. مقطع کارشناسی ارشد  333/زمانی که وارد شریف شدم، دانشگاه کمتر از 

ای مقطع دکتری نداشت. بعد از ورود به دانشگاه و تحصیل هیچ دانشکده رشته و /در حد 

ها با هدف انقلاب فرهنگی تعطیل شد و طی دوره تعطیلی در آموزش و ترم، دانشگاه 9

ها، دوباره به تهران بازگشتم. در پرورش یزد مربی تربیتی بودم. پس از بازگشایی دانشگاه

ام خواب ها پشت میز مطالعهوش بودم و خیلی وقتدانشگاه، معروف به دانشجویی سخت ک

عنوان رتبه اول در رشته مهندسی برق به 5/31ماه رفتم. شکر خدا توانستم در بهمنمی

التحصیل شوم. با توجه به علاقه خاصی که به شغل معلمی داشتم، بسیار )قدرت( فارغ

نشگاه شوم. در آن موقع مند به ادامه تحصیل بودم و دوست داشتم حتما استاد داعلاقه

گرفت و من در امتحان ورودی دانشکده فنی دانشگاه دانشکده برق کارشناسی ارشد نمی

 جا کارشناسی ارشد را به اتمام رساندم.تهران شرکت کردم و همان

با بورس تحصیلی به کانادا رفتم. اگرچه پذیرش از چند دانشگاه داشتم، با  5/31بهمن 

جبر که هر دو از استادانم در دوره کارشناسی بودند تماس داشتم و دکتر احسان و دکتر رن

هر دو توصیه کردند که اگر پروفسور بیلینتون قبول کند که با او کار کنی فکر رفتن به 



 

3 

 

جای دیگر را نکن. توصیه این دو استاد را پذیرفتم و به دانشگاه ساسکاچوان در شهر 

گیر ن شروع کردم. او فردی بسیار منضبط و سختساسکاتون کانادا رفتم و کارم را با ایشا

های قدرت شناخته عنوان فرد اول دنیا در زمینه قابلیت اطمینان در سیستمبود و به

عنوان استاد راهنمای خود انتخاب کردم بسیار خوشحالم. با شود. از این که ایشان را بهمی

من خواست یک کارشناسی وجودی که کارشناسی ارشد از ایران داشتم ولی استادم از 

ارشد دیگر بگیرم و گرچه این کار برایم مشکل بود ولی چون تصمیم استاد راهنما بود 

میلادی کارشناسی ارشد را تمام  /522پذیرفتم و اتفاقا نتیجه خوبی هم در برداشت.  سال 

و دکتری را شروع کردم. موفق شدم پس از اتمام بورس وزارت علوم، از دانشگاه 

التحصیل شدم ولی چون همسرم نیز میلادی فارغ 5221وان بورس بگیرم. در سال ساسکاچ

سال دوره کرد چند سالی ماندم تا درس ایشان تمام شود. پس از سهدر آنجا تحصیل می

بودن وضعیت پرونده استخدامی، یک سال استادیار دانشکده برق دلیل خوبدکتری بهپسا

عنوان هیات به ایران بازگشتم و به 5/15م. در سال در دانشگاه ساسکاچوان کانادا بود

علمی دانشکده برق پذیرفته شدم. بعد از یک سال دانشیار شدم و چهار سال بعد استاد 

سال مدیر گروه قدرت  9به مدت  5/19تمام دانشکده برق در گروه قدرت شدم. در سال 

ساله این مسئولیت 9 دوره 1به ریاست دانشکده انتخاب شدم و در  5/11شدم. در سال 

تمدید شد. قصد داشتم بعد از این دوره، راهی فرصت مطالعاتی شوم اما نیمی از دوره 

 پنجم گذشته بود که برای ریاست دانشگاه انتخاب شدم. 

که کمیته جستجو برای تعیین رئیس دانشگاه از طرف شورای دانشگاه  /5/2در سال 

چه اصرار داشتم که اسمم از لیست حذف و هرتشکیل شد در لیست این کمیته قرار گرفتم 

شود و دیگر به کار اجرایی نپردازم، مورد قبول اعضای کمیته که از پیشکسوتان دانشگاه 

خانه معرفی شدم. البته بودند قرار نگرفت و در نهایت به شورای دانشگاه و سپس به وزارت

و امیدوارم، بتوانم هرچه در برای بنده باعث افتخار است که منتخب شورای دانشگاه هستم 

 شان این دانشگاه بزرگ و پرآوازه و به اعتقاد خودم یک سرمایه ملی است، انجام دهم.

 دانید؟عامل موفقیت شریف را در طول این پنج دهه چه می 

ترین عامل پیشگامی دانشگاه را گردم مهمحالا که با مطالعه تاریخ دانشگاه به عقب برمی 

درستی م که مرحوم دکتر مجتهدی در زمان تاسیس این دانشگاه بهدانسنگ بنایی می
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بنیان گذاشت. از بین همه عوامل و پارامترهایی که در موفقیت و الگو بودن این دانشگاه 

که دانشگاه تر بوده و هست. یکی ایننظرم دو عامل از همه کلیدیاند بهنقش ایفا کرده

که در جذب و انشجویان را جذب کند و دوم اینشریف تلاش کرده از بدو تاسیس بهترین د

نتیجه همت و فداکاری دهد. در خرج داده و استخدام استادان مجرب بسیار وسواس به

علمی فکری آنان در اصرار به اعتلای دانشگاه و حفظ سطح و هممدیران و استادان دانشگاه 

مد آر مدت کوتاهی سردانشگاه ما توانست د پژوهشی-موزشیآاجرای مقررات  ایجاد و و

 ایویژهاز اعتبار  در داخل و خارج کشور آن تحصیلانالو فارغ کشور شود هایدانشگاه

 شوند. برخوردار

 های دانشگاه درجهت اهداف اولیه تاسیس است؟ وضعیت کنید روند فعالیتفکر می

ویان کنید؟ در مورد رابطه استادان  با دانشجالتحصیلان را چگونه ارزیابی میفارغ

 وضعیت چگونه است؟

طور که در خاطرات مرحوم دکتر محمد علی مجتهدی نقل شده، تاسیس این همان

دانشگاه با دو هدف تربیت مهندسان ومتخصصان کارآمد و زبده برای صنایع نوین در حال 

تراز با موسسات معتبر شمسی و ایجاد یک دانشگاه هم 13و  13های تاسیس کشور در دهه

بوده است. اکنون دانشگاه علاوه بر تربیت مهندسان و متخصصان صنعتی کارآمد  المللیبین

به تربیت محققان، استادان و پژوهشگران پرداخته، تولید علم و فناوری را نیز جزء اهداف 

های دانشگاه در ماهیت خود با آنچه که در بدو تاسیس خود قرار داده است. گرچه فعالیت

های دانشگاه در نظرم با توجه به تداوم موفقیتت کرده ولی بهشمسی بود تفاو 13در دهه 

های پژوهشی چه از نظر ارتقای شاخص های اخیر چه از نظر جذب دانشجویان نخبه وسال

های دانشگاه با اهداف اولیه آن برای داشتن یک دانشگاه پیشگام و حاکی از انطباق فعالیت

های بالای تولید علم و فناوری در ا اکنون در ردهآموختگان دانشگاه مالگو بوده است. دانش

های تراز اول که بخش مهمی از کادر هیات علمی دانشگاهکشور فعالیت دارند ضمن آن

المللی و کسب التحصیلان دانشگاه در مجامع بینکنند. درخشش فارغکشور را تامین می

 ACMانی )نظیر جوایز مختلف و حضور دانشجویان در مسابقات علمی داخلی و جه

( حاکی از توان و IEEEXtremeالمللی ریاضی دانشجویی جهان، مسابقات ومسابقات بین

ظرفیت آنان است. رابطه استادان و دانشجویان مناسب بوده و انتخاب این دانشگاه برای 
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بودن این رابطه است، گرچه تحصیل از طرف دانشجویان در همه مقاطع حاکی از مطلوب

که دانشگاه ای که لازم است یادآوری کنم و به آن اعتقاد دارم اینرد. نکتهجای بهبود دا

های سیاسی شود تا هر کدام بخواهند دانشگاه را برای منافع سیاسی نباید جولانگاه جناح

شان به منافع دانشگاه ارجحیت پیدا کند. البته عبارتی منافع سیاسیخود مصادره کنند و به

یاسی شدن دانشگاه کاملا متفاوت است. همه ما یک دیدگاه دید سیاسی داشتن با س

سیاسی خاص داریم ولی وقتی منافع دانشگاه در میان باشد نباید با هیچ چیز عوض شود. 

تاداها و بسیاری از اسشود باعث مید و نزمیو دانشجو صدمه  تادی به رابطه اسزدگتسیاس

 .شوند دلسردی خود پژوهش موزشی وآف یبه انجام وظادانشجویان نسبت 

 دانید؟ نقاط قوت و ضعف دانشگاه از بعُد آموزشی ،علمی و اجرایی و پژوهشی را چه می 

ترین نقطه قوت دانشگاه صنعتی شریف سرمایه انسانی آن، اعم از واضح است که بزرگ

دانشجویان، استادان و کارکنان آن، است. نظام آموزشی منسجم و منضبط از دیگر نقاط 

های اخیر افزایش توان پژوهشی و اجرایی دانشگاه به نقاط شگاه است و در سالقوت دان

قوت آن افزوده شده اما این همه مانع از آن نیست که بگوئیم منابع دانشگاه به نسبت 

استعدادهای آن قلیل است. شاید تعجب کنید اگر بگویم منابع مالی دانشگاه صنعتی شریف 

دهم المللی قابل قیاس با آن، کمتر از یکاندازه بینهم رتبه ونسبت به یک دانشگاه هم

 است! البته باید افزود این نقیصه در کل آموزش عالی کشور عمومیت دارد.

المللی و پتانسیل دانشگاه در این زمینه از نقاط قوت دانشگاه همچنین گسترش روابط بین

های مختلف جهان نظیر؛ گاهآید. حضور مقامات علمی، روسا و استادهای دانشبه حساب می

آلمان، ایتالیا، فنلاند و آمریکا و.... حاکی از توجه به نقاط قوت این دانشگاه است و ارتقاء 

دهنده تحول چشمگیر آموزشی و پژوهشی دانشگاه های اخیر نشانرتبه علمی آن طی سال

 است.

 
 

 دوین یک برنامه سالگی تترین کار برای دانشگاه در آستانه پنجاهنظر شما مهمبه

 انداز است. چنین کاری در دانشگاه انجام شده است؟راهبردی و سند چشم
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من از همان اوایل قبول مسئولیت، شورایی را تحت عنوان شورای راهبردی دانشگاه، 

قرن فعالیت خصوص بعد از نیمگیری آینده دانشگاه را بهها و جهتتشکیل دادم تا برنامه

های دانشگاه را ین شورا تاکنون کارهای خوبی انجام داده و اولویتدانشگاه مشخص کنیم. ا

دانشجویی استخراج کرده -های مختلف آموزشی، پژوهشی، فناوری و فرهنگیدر حوزه

هایی در دست اجرا دارد ولی های یادشده تلاش کرده و برنامهاست. گرچه دانشگاه در حوزه

شده برای دانشگاه لازم است رسالت تعریف راستایی با اهداف وبخشی و همبرای انسجام

برنامه جامعی که در برگیرنده این اهداف باشد تدوین شود. قرار است مرحله به مرحله 

های تدوین شده ابتدا به تصویب شورای دانشگاه رسیده و سپس برای اجرا به برنامه

اعضای هیات امنای ها تعیین ترکیب های مختلف دانشگاه ابلاغ شود. از دیگر فعالیتحوزه

دانشگاه و تشکیل دو جلسه بعد از پذیرش مسئولیتم است. جلسه سوم نیز همین هفته 

گونه زمان با برگزاری مراسم پنجاهمین سال تاسیس دانشگاه تشکیل خواهد شد. همانهم

که قبلا هم گفتم یکی از عوامل مهم در موفقیت یک دانشگاه تلاش و دقت نظر در جذب و 

عضای هیات علمی و همچنین نظارت بر عملکرد آنها در آن دانشگاه است. لذا استخدام ا

توانند نقش مهم و اساسی داشته باشند که در این هیات جذب و هیات ممیزه دانشگاه می

 برند. مورد، ترکیب دو هیات تغییراتی کردند که شکر خدا، کار خود را خیلی خوب پیش می

 بینید؟ ه را در دانشگاه چه چیزی میمشکلات و موانع تحقق این برنام 

سو و عدم توان دو دسته شامل کمبود منابع مالی از یکمشکلات مدیریتی فعلی را می 

که بتواند به وجود استقلال عملیاتی در دانشگاه دانست. در مورد اول یک دانشگاه برای این

ی و تجهیزات ترینش، فضای فیزیکاهداف خود برسد باید از زیرساخت لازم که مهم

دهه رشد قابل توجهی را پشت آزمایشگاهی است برخوردار باشد. دانشگاه ما تقریبا برای سه

برابر، زیر  1سال پیش، جمعیت دانشجویی آن تقریبا  3/سر گذاشته است. نسبت به 

برابر شده است. اکنون  /13برابر و تعداد اعضای هیات علمی تقربیا  /بناهای آن تقریبا 

 های رشد کمی و رشد فیزیکی بیشتر دقت کنیم. رسیده که در مورد برنامهزمان آن 

 بینی شده است؟ ای پیشبرای توسعه فضای فیزیکی دانشگاه هم برنامه 
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یکی از مشکلات فعلی ما کمبود فضای فیزیکی پردیس اصلی دانشگاه است که در ابتدا 

هزار  59تا  55ود اما اکنون نفری در نظر گرفته شده ب 333/تا  9133برای یک دانشگاه 

های توسعه خوبی را به تصویب رسانده و در اکنون طرحکنند. البته همنفر از آن استفاده می

دست اجرا داریم. در خصوص توسعه فیزیکی دانشگاه دو موضوع را پیگیر هستیم. یکی 

مال طرح ساماندهی دانشگاه در شمال دانشگاه و همچنین یک زمین بسیار مناسب در ش

های برای توسعه آینده دانشگاه در مالکیت داریم که انشاءالله برخی برنامه 99غربی منطقه 

دنبال تهیه طرح جامعی برای آنجا هستیم تا به توسعه فیزیکی در آن اجرا خواهد شد. به

 تصویب شورای عالی شهرسازی برسانیم. 

ت. قصد داریم انشاالله کنیم طرح ساماندهی پردیس فعلی اسبحث دیگری که دنبال می

انجام برسانیم. مجوز احداث پارک علم و توسعه دانشگاه تا میدان تیموری را زودتر به

از هیأت امنا در قانون بودجه، اعتبار آن تصویب شده است.  5/21فناوری را اخذ و در سال 

های مهندسی مکانیک، هوافضا و همچنین های عمرانی نظیر؛ دانشکدههمچنین پروژه

های مصوب دانشکده مهندسی مواد، دانشکده های درس تکمیل خواهد شد و پروژهکلاس

طور کلی در زمینه منابع مالی، توجه به شود. بهعمران و پژوهشکده شهید رضایی آغاز می

التحصیلان، اخذ وام برای خرید تجهیزات، افزایش سهم دانشگاه جلب کمک خیرین و فارغ

رو این های فناوری از کارهای مهم دانشگاه است. ازتوسعه برنامهاز منابع پژوهشی کشور و 

با توجه به وضع اقتصادی کشور برای ادامه فعالیت دانشگاه باید در راستای تنوع بخشیدن 

 به منابع مالی باشیم.

 ترین اقدامات انجام شده توسط جنابعالی در دوره فعالیت خود در دانشکده برق و مهم

 دانشگاه برای پیشبرد امور و بهبود وضعیت چه بوده است؟  تصدی مسئولیت در

ام. عهده گرفتهدانید بنده حدود بیست ماه است که ریاست دانشگاه را بهطور که میهمان

های توسعه دانشگاه از نظر فیزیکی ساماندهی شمال دانشگاه در جنوب میدان برنامه

مچنین جنوب خیابان آزادی است. همچنین اقدامات مربوط به زمین تیموری و غرب و ه

های مهمی در سال گذشته زیرساختشود. و شهر قدس پیگیری می 99دانشگاه در منطقه 

ز اهمیت ئاست. این امر زمانی حاایجاد شده حوزه فناوری اطلاعات دانشگاه نوسازی و

رشد و بهبود وضیعت فناوری  برایبسیار فرسوده و ه های این حوزشود که زیرساختمی
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 مرکز داده دانشگاه از نظر زیرساختی شاهدرو از این .بودندن اطلاعات در دانشگاه جوابگو

سال  13است. بازسازی مرکز داده دانشگاه بعد از تاسیس آن در  شدهای تحولات عمده

تم اعلام و سیس های برق مدرن، سیستم برق پشتیبان،پیش و همچنین تجهیز آن با تابلو

حوزه بوده است.  و دیگر تجهیزات مورد نیاز یکی از اقدامات اساسی در این ی حریقاطفا

که  استشمال دانشگاه  توسعه شبکه فیبر نوری دانشگاه به ،یکی دیگر از اقدامات مهم

های جدید امکان اتصال ساختمان ،دانشگاه هایعلاوه بر اتصال پژوهشکده انرژی و خوابگاه

 کند.دانشگاه امکان پذیر می را در شمال محدوده فعلی دانشگاه

در قانون بودجه، اعتبار  5/21دانشگاه مجوز احداث پارک علم و فناوری را اخذ و در سال 

های مهندسی های عمرانی نظیر دانشکدهآن توسط هیأت امنا تصویب شده است. پروژه

های مصوب د و پروژههای درس تکمیل خواهد شمکانیک، هوافضا و همچنین کلاس

مهندسی مواد، عمران، پژوهشکده شهید رضایی که در شرف حذف بودند، آغاز خواهد شد. 

ایم تا از این پس با دقت و یک کمیته عمرانی منتخب شورای دانشگاه را تشکیل داده

 های توسعه دانشگاه بپردازیم.  وسواس بیشتری به طرح

سی انجام شده که من به برخی از آنها اشاره در بحث تعمیرات، کارهای گسترده و اسا

ها، بازسازی ها و بازسازی کامل تعدادی از بلوککنم؛ انجام تعمیرات اساسی در خوابگاهمی

های بخار موتورخانه ها و فضاهای عمومی، تعمیرات اساسی در چیلرها و دیگمحوطه

ها، ی تعدادی از آزمایشگاهها و بازسازمرکزی، بازسازی و تعمیرات انجام شده در دانشکده

سرویس، تعمیرات در کتابخانه مرکزی، تعمیرات اساسی سالن تعمیرات اساسی در سلف

ورزش جباری، تعمیرات و تغییرات معاونت فرهنگی، تعمیرات تالارهای درس و مرکز 

های مرکزی و کارگاه آموزشی ماشین ابزار، تعمیرات گرافیک، تعمیرات و توسعه آزمایشگاه

 تئاتر جابربن حیان.اسی در آمفیاس

ایم که بیش از یک ریزی راهبردی تشکیل دادهبا تصویب شورای دانشگاه، یک شورای برنامه

کند و انشاالله جانبه دانشگاه مطالعه و بررسی میسال است روی موضوعات توسعه همه

 بزودی نتایج کار آن ارائه خواهد شد.

آذر )روز ملی دانشجو( و استماع مشکلات عمده  53جمهور محترم در روز حضور رئیس

دانشگاه در جمع اعضای هیأت امنا و استادان برجسته و قول و اقدام برای رفع آن از 

دستاوردهای مهم دانشگاه است. تشکیل هیأت ممیزه دانشگاه، هیأت امناء، هیأت جذب با 
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آید که نتیجه ب میحسااعضای برجسته و شاخص علمی و مدیریتی از دستاوردهای مهم به

 های بعد مشاهده خواهد شد.عملکرد این عزیزان در سال

های دانشگاه از نظر حضور داوطلبان برجسته آزمون سراسری، کسب جوایز و تداوم موفقیت

رتبه علمی در  51التحصیلان، کسب بیش از افتخارات مختلف توسط استادان و فارغ

، کسب رتبه برتر 5/21زش کشور در سال مسابقات المپیاد علمی سازمان سنجش آمو

ها مثالی )برای هشتمین بار( در بین همه دانشگاه 5/21ماه سال های نانو در اسفندپژوهش

 شود.ها محسوب میاز این موفقیت

ریزی و های جدیدی مانند بیوانفورماتیک و اقتصاد انرژی در دانشگاه برنامههمچنین دوره

پژوهشی در زمینه علوم -های آموزشییده است. برنامهبه تصویب شورای دانشگاه رس

اعصاب و توانبخشی را در دست مطالعه داریم و تاسیس یک دانشکده جدید در زمینه 

ای در دست بررسی است که پیشنهاد آن به رشتههای میانهای نوین و گرایشفناوری

 گیری در دانشگاه داده خواهد شد. مرجع تصمیم

اتی ساخته شد. آزمایشگاه مرکزی دانشگاه در یک فضای خوبی دومین مجتمع تحقیق

اکنون در حال تکمیل تجهیزات است. البته پیگیر گرفتن تاسیس و آغاز به کار کرده و هم

 یک وام برای تکمیل تجهیزات آزمایشگاهی هستیم.

در دوران مسئولیتم در دانشکده برق تلاش کردم در حد توانم در خدمت دانشکده و 

اه باشم. در این دوران به یاری خدا و همکاری همه همکاران دانشکده، برنامه دوره دانشگ

کارشناسی مهندسی برق را بازنگری کردیم که این کار در جلسات متعددی متشکل از 

التحصیلان مجرب و برخی از پیشکسوتان دانشکده و های آموزشی، فارغمدیران گروه

ات این برنامه این بود که برای دروس اصلی، درس و تقریبا طی دوسال انجام شد. از مشخص

های شد. برای این کار لازم بود آزمایشگاهواحدی ارائه می 1صورت یک درس آزمایشگاه به

آموزشی دانشکده تغییرات اساسی داشته باشد و تقریبا همگی از نو تجهیز شدند. برنامه 

های اصول مهندسی زمایشگاهشروع شد و ما آ 5/13جدید دوره کارشناسی در مهرماه 

های الکتریکی را طبق سرفصل جدید های دیجیتال، الکترونیک و ماشینبرق، سیستم

عضو هیات علمی در  3/تجهیز کردیم. طی مدت مسئولیتم در دانشکده برق  بیش از 

های گروه آموزشی اضافه شدند. سه قطب علمی مدیریت و کنترل شبکه 3دانشکده برق به 

علمی مخابرات و قطب علمی رمز در دانشکده برق تشکیل شدند. دو عضو  قدرت، قطب

 شدند. اضافه دانشکده به   بنده( خود و صالحی جواد دکتر )  IEEE FELLOWممتاز 
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 های مختلف مدیریتی های اجرایی در دورهها و برنامهچه نقاط قوت و ضعفی در تصمیم

 اید؟ کنون دیدهدانشگاه از ابتدای ورود تا

کنید. انتقاد کردن از پیشینیان در مدیریت دانشگاهی چندان پرسش دشواری را مطرح می

کنم. وظیفه دارم از همه خوشایند نیست اما برای عبرت و بهبود مسائل دانشگاه عرض می

اند تشکر کنم. در کلیه کسانی که در ایجاد این دانشگاه، راهبری و توسعه آن نقش داشته

اند. تعدّد مراجع های دانشگاه سعی در اتخاذ تصمیم درست داشتهیتها قطعاً مدیردوره

های اخیر افزایش گیری در مورد آموزش عالی، کمبود منابع، تحریم اقتصادی سالتصمیم

ها، نقاط ضعف تصمیمات کلان اجرایی ظرفیت پذیرش دانشجو بدون تأمین زیر ساخت

گذار دانشگاه یا مرحوم دکتر بنیاناست. افرادی مانند مرحوم دکتر محمدعلی مجتهدی 

دهنده اولیه دانشگاه، دکتر رنجبر، دکتر انواری و دکتر صالحی که امین به عنوان سازمان

پور عهده داشتند، دکتر سهرابهای پر آشوب انقلاب و جنگ بهمدیریت دانشگاه را در سال

های بزرگ عمرانی به رحترین دوره ریاست دانشگاه را داشته و در زمان ایشان طکه طولانی

ها سرانجام رسید. همچنین باید از مدیران میانی دانشگاه مانند آقای مهندس بیاتی که سال

 زحمات زیادی در عمران و آبادی دانشگاه کشیدند سپاسگزاری کنم.

اما گذشته از نقاط قوت یک نقطه ضعف کلی که اکنون نیز گریبان ما را گرفته، مسئله 

ی مناسب در این دانشگاه است. اکنون در اطراف دانشگاه اراضی و مشکل فضای کالبد

فضاهایی را داریم که برای الحاق آنها به دانشگاه اگر نگوئیم بیش از صد میلیارد، حداقل 

ها اعم از ها میلیارد تومان اعتبار لازم است و این از توان دانشگاه خارج است. این زمینده

ه دانشگاه را از بر خیابان آزادی گرفته تا کوچه شهید صادقی گاراژ ، پارکینگ و مغازه چهر

در شمال دانشگاه، زشت و نامطلوب ساخته است. درخواست بنده از دولت یازدهم و مجلس 

دهی وضع پردیس اصلی دهم که در شرف تشکیل قرار دارد این است که برای سامان

هران و حتی سرمایه ملی، کمک های شهر تعنوان یکی از سرمایهدانشگاه صنعتی شریف به

درخوری کنند و اجازه دهند ما این سرمایه را برای بهروزی و استفاده جوانان کشور و 

 آینده جمهوری اسلامی ایران ارتقا بخشیم.
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 پژوهش و آموزش در دانشگاه اختلاف نظر وجود داشته.  همیشه بین طرفداران

 ضوع چیست؟عنوان رئیس دانشگاه در این موبندی شما بهجمع

اعتقاد دارم آموزش و پژوهش در دانشگاهی مانند شریف باید در سطح عالی بوده و 

توانیم یک دبیرستان افزایی ایجاد کنند. اگر صرفا به آموزش توجه کنیم حداکثر میهم

یک باشیم.  اگر به آموزش اهمیتی ندهیم و پایه و علم لازم برای یک محقق خوب درجه

توانیم ادعایی داشته باشیم. لذا در یم بیش از یک هنرستان خوب نمیشدن را نداشته باش

 ترین سطح خود انجام شود. دانشگاهی همچون دانشگاه شریف باید این دو مقوله در عالی

اجازه دهید در مورد هرکدام از دو حوزه آموزش و پژوهش مختصری توضیح دهم. 

دانشگاه صنعتی شریف را در کشور و  گونه که عرض کردم یکی از عواملی که جایگاههمان

جهان ممتاز و پرافتخار ساخته، توجه به نخبگی در امر آموزش و حفظ کیفیت بالای 

آموزش بوده است. شهرت دانشگاه ما در کشور و جهان بیش از هرچیز مدیون کیفیت 

آموختگان ممتاز آن و همچنین رعایت قوانین و انضباط بالای آموزشی و وجود دانش

مند به امر آموزش موجب شده تا این دانشگاه زشی بوده است. توجه علمی و ضابطهآمو

و همچنین یک دانشگاه تأثیرگذار در  کشوردر علمی  مرجعِیک دانشگاه پیشرو و عنوان به

در جهان اقتدار، سربلندیِ ایران و عزت ملی و  های آموزش عالی کشور، مایهگذاریسیاست

باشد. لذا باید تلاش کنیم راهبردهایی را برگزینیم تا ضمن برخوردار  ایویژهنیز از جایگاه 

حفظ این جایگاه در کشور و جهان، آموزش برای رفع نیازهای کشور باشد. دانشگاه توانسته 

های آموزش عالی داشته باشد. ها و سیاستگیریدر موارد متعددی نقش اساسی در تصمیم

ها در هر ان دقت لازم را به خرج دهیم بلکه باید استخدامتنها باید در استخدام استادما نه

دانشکده بر مبنای برنامه آتی آن دانشکده باشد. ما باید تلاش کنیم ضمن ارتقا کیفیت 

های فرعی روز کردن منابع درسی اقدام کنیم. ایجاد دورهآموزش به بازنگری دروس و به

ینی که استقبال خوبی هم از طرف های مدیریت، اقتصاد و کارآفرخصوص در زمینهبه

دانشجویان شده را باید گسترش دهیم. باید تلاش کنیم تعداد بیشتری از استعدادهای برتر 

های بین های تحصیلات تکمیلی پذیرش کنیم. کار روی زمینهخصوص در دورهرا به

ت آموزشی هایی است که معاونهای مورد نیاز کشور از دیگر فعالیتویژه موضوعای بهرشته

گیری در دانشگاه است. های آن برای ارائه به مراجع تصمیمشروع و در حال تدوین برنامه

خصوص برای مدیران و کارشناسان های آزاد بهاین دانشگاه در نظر دارد آموزشعلاوه بر
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روز کردن اطلاعات کارشناسان و مدیران صنعت را توسعه داده و از این طریق نه تنها در به

دهد بلکه در برقراری ارتباط دانشگاه با ت کمک کرده و کارایی آنها را افزایش میصنع

 کند. صنعت نیز کمک می

 

دارد و خوشبختانه این مسئله برای همکاران ما در اساسی دانشگاه نقش  یپژوهش در ارتقا

ضو یک ععنوان دو پایه اصلی فعالیت هپژوهش همراه با آموزش بدانشگاه پذیرفته شده که 

هایِ ها و سیاستگیریدر حوزه پژوهش و فناوری، جهت هیات علمی باید تداوم یابد.

های اصیل و بنیادی و حرکت در مرزهای دانش تنها برای انجام پژوهشپژوهشیِ دانشگاه نه

های کاربردی و حل مسائل بزرگ و اساسی کشور اهتمام داشته بوده بلکه به انجام پژوهش

های ستا دانشگاه برای ارتقای پژوهش، ارتباط با صنعت و فناوری برنامهو دارد. در این را

های پژوهش، طور کلی اهداف راهبردی دانشگاه در حوزهجامع را تدوین کرده است. به

 گونه خلاصه کنم. توانم اینارتباط با صنعت و فناوری و کارآفرینی را می

 و موردنیاز  داراولویت هایهحوز در راستای هاگذاری برای هدایت پژوهشسیاست

 محور حرکت کردن.عبارتی برنامهکشور نظیر؛ انرژی، محیط زیست، سلامت .... به

 هایتواناییتوسعه  برای پژوهشی هایفعالیت متمرکزسازیو  کاریپراکنده کاهش 

  .دانشگاه محوری

 هایفناوری توسعهدر راستای  کاربردیهدفمند و  هایاولویت بخشیدن به پژوهش 

 کشور. نیازمورد 

 تحصیلات دانشجویان ماندگاری ضریب افزایش برایمناسب  پژوهشی بسترهای ایجاد 

 تکمیلی.

 هایحوزهبا تاکید بر  کشوردر  فناورینقش دانشگاه در توسعه صنعت و  افزایش 

 .استراتژیک

 دانشگاه صنعتیتعاملات  کیفیو  کمیسطح  ارتقای. 

 کاربردی. هایپژوهش یجنتا سازیتجاری برای سازیزمینه 

 التحصیلان در صنعت.ایجاد زمینه مناسب جذب فارغ 

 .ایجاد شبکه شرکای راهبردی صنعتی دانشگاه 

 کشور.جدید در  هایفناورینقش دانشگاه در توسعه  افزایش  

 دانشجویان کارآفرینانه هایتوانمندیو  هاتوسعه و ارتقای مهارت.  
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 بنیان با تکیه بر توان هیات علمی و رهای دانشحمایت از ایجاد و توسعه کسب و کا

 دانشجویان.

 زایشی و دانشگاه هایشرکت آفرین بینایجاد تعامل مناسب و ارزش. 

 دانشگاه بنیاندانش پایدار توسعه درآمدهای. 

ایم با سرعت های پژوهش و فناوری با امکانات و زیربناهای جدیدی که تدارک دیدهبرنامه

کنیم از شود. تلاش میارهای قابل توجهی از طریق قراردادها جذب میادامه دارد و اعتب

های بزرگ را گرفته و تعداد های دانشگاه پروژهطریق معاونت پژوهشی و معرفی پتانسیل

عنوان ها کنیم. بهبیشتری از استادان و دانشجویان تحصیلات تکمیلی را وارد این پروژه

دروسازان، وزارت نفت و همچنین در حوزه سلامت های اخیر که با خومثال تفاهم نامه

های خلق شده توسط کند راهکاری بیابد تا ایدهایم. همچنین دانشگاه تلاش میامضا کرده

گذاری بخش خصوصی به محصول تبدیل کند. استادان و دانشجویان را از طریق سرمایه

شود بلکه صرفا بتواند از های اقتصادی البته این بدان معنا نیست که دانشگاه وارد حوزه

تواند به دانش ایجاد شده در دانشگاه بهره برده و مالکیت فکری خود را حفظ کند. این می

که دانشگاه را به یک بنگاه ایجاد یک درآمد پایدار برای دانشگاه منجر شود بدون این

 اقتصادی تبدیل کند.  

 
 


